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В работе рассмотрена юридическая клиника как субъект по осуществлению эффективного 

правового просвещения среди молодежи. 
Проведен анализ влияния информационных технологий на способы осуществления 

просветительских мероприятий юридической направленности. На примере деятельности 
юридической клиники ВГУ имени П.М. Машерова выявлена роль юридических клиник в 
формировании правовой информационной культуры молодежи. 

Цель статьи – определить роль юридических клиник в процессе формирования правовой 
информационной культуры современной молодежи. 

Материал и методы. Методологическую основу исследования составили комплексный 
анализ и системный подход к рассмотрению юридических клиник как субъектов осуществления 
правового просвещения. Информационной базой изучения послужили научные труды по теме 
правовой культуры населения, а также нормативные правовые акты, регламентирующие 
процесс осуществления правового просвещения населения в Республике Беларусь. При этом 
использовались метод анализа, синтеза и сравнительно-правовой метод, а также иные методы. 

Результаты и их обсуждение. В статье было выявлено, какова роль юридических клиник как 
субъектов осуществления правового просвещения в процессе формирования правовой 
информационной культуры молодежи. Проведен анализ особенностей формирования 
правовой культуры в эпоху цифрового общества, разработано определение понятия «правовая 
информационная культура». Кроме того, представлен опыт юридической клиники ВГУ имени 
П.М. Машерова по адаптации форм правового просвещения молодежи к потребностям 
современных молодых людей (посредством использования социальных сетей). 

Заключение. Становление и развитие цифрового общества во всем мире вызвало ряд 
изменений в различных сферах общественной жизни, в том числе и в сфере правового 
просвещения населения. Как следствие, в доктрине все чаще на ряду с понятием «правовая 
культура» встречается категория «цифровая грамотность», что в совокупности представляет 
собой новое для науки явление – правовую информационную культуру. Юридические клиники 
как один из субъектов, осуществляющих правовое просвещение населения, играют особую роль 
в формировании правосознания молодежи. Современные юридические клиники посредством 
реализации различных просветительских медиапроектов также значительно влияют на 
формирование правовой информационной культуры молодых людей. 
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The article discusses the legal clinic as a subject for the implementation of effective legal education 

among young people. An analysis of the influence of information technologies on the methods of 
implementation of legal educational activities is carried out. The role of legal clinics in the formation 



of the legal information culture of youth is revealed on the example of the activities of the legal clinic 
of Vitebsk State University. 

The aim of the research is to determine the role of legal clinics in the process of shaping the legal 
information culture of the youth. 

Material and methods. The methodological basis of the study was formed by a comprehensive 
analysis as well as a systematic approach to considering legal clinics as subjects of legal education. The 
informational basis for the study was scientific works on the topic of legal culture of the population, as 
well as regulatory legal acts on the process of legal education of the population in the Republic of 
Belarus. The study used the method of analysis, synthesis and comparative legal method, as well as 
other methods. 

Findings and their discussion. The article revealed the role of legal clinics, as subjects of legal 
education, in the process of shaping the legal information culture of youth. An analysis of the features 
of shaping the legal culture in the era of digital society is carried out; the definition of the concept of 
“legal information culture” is developed. In addition, the experience of the legal clinic of Vitebsk State 
University in adapting forms of legal education of youth to the needs of young people (through the use 
of social networks) is presented. 

Conclusion. The maturation and development of digital society around the world has caused a 
number of changes in various spheres of public life, including those in the field of legal education of 
the population. As a result, in the doctrine more and more often, along with the concept of “legal 
culture”, there is “digital literacy”, which is legal information culture, a new phenomenon in science. 
Legal clinics, as one of the subjects carrying out legal education of the population, play a special role 
in shaping the legal consciousness of young people. Modern legal clinics, through the implementation 
of various educational media projects, also significantly influence the formation of the legal 
information culture of young people. 
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